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 سه ضلع مثلث سوداگري در اقتصاد

اقتصاد ايران در يك قرن گذشته سوداگري در سه بخش زمين و ساختمان، 
تجارت و بانك را تجربه كرده است و به نظر مي رسد، تسلط بخش مالي بر 
اقتصاد ايران در چهار سال گذشته شدت گرفته است چرا كه به رغم رشد 
نماگر هاي بخش پولي كش��ور اتفاق خاصي در بخش واقعي اقتصاد يعني 
توليد نيفتاده است و شايد بتوان اينطور تعبير كرد كه تسلط سرمايه بر ساير 
نهاده هاي توليد در حال شدت گرفتن است و بايد ديد دولت دوازدهم قادر 

به كنترل سوداگري بخش بانك در كشور است يا خير؟
طي چهار سال گذشته به رغم رش��د بيش از دو برابري حجم نقدينگي و 
رسيدن اين نماگر به هزار و 300 هزار ميليارد تومان كه عمومش شبه پول 
مي باشد، اتفاق خاصي در بخش واقعي اقتصاد ايران نيفتاده است و توليد 
ناخالص داخلي رشدش به واسطه بخش هايي چون نفت و چند زيرشاخه 
بخش صنعت مانند خودرو است، اين امر نشان مي دهد بخش غيرحقيقي 
اقتصاد ايران يعني بخش مالي در خدمت بخش واقعي اقتصاد يعني توليد 
نيست، در اين بين در سياست هاي كلي اقتصاد مقاومتي به صراحت عنوان 
شده اس��ت كه بخش مالي اقتصاد اعم از بخش پولي و سرمايه و... بايد در 

خدمت بخش حقيقي و واقعي اقتصاد باشند. 
طي چهار سال گذشته سلطه بخش پولي و بانكي بر اقتصاد ايران بيش از 
پيش شده است. بررسي ها نشان مي دهد تا سال 90 سهم بخش پولي در 
توليد ناخالص داخلي ايران در كشوري چون سوئيس بوده است، حال آنكه 
كشوري چون سوئيس در دنيا با عنوان بانكدار شناخته مي شود، در اين ميان 
طي چهار سال گذشته يا كنترل بخش پولي از دست بانك مركزي خارج 
شده است يا سلطه بخش پولي بر اقتصاد جزو برنامه ها و سياست هاي بانك 
مركزي طي چهار سال گذشته بوده است يا اينكه ساختار خود بخش بانك 
آنقدر با مشكل روبه رو است كه به بهاي ايجاد مشكل براي كليت اقتصاد ايران 
حاضر به پذيرش اصلاح نيست. در اين ميان يك رقابت مخرب بين شبكه 
بانكي به راه افتاده است، به طوري كه بانك ها براي جذب نقدينگي حاضرند 
مشتريان سرمايه دار يكديگر را با نرخ سود بالاتر جذب كنند، همين مورد 
موجب شده است نرخ تأمين مالي در اقتصاد ايران به شدت افزايش يابد و در 
عين حال در پايان سال بعد از حساب و كتاب خود بانك ها نيز متوجه شوند 
كه سود پرداخت شده به سپرده گذار محقق نشده است، از اين رو در عمل 

بانك مضرور مي شود و با صورت آرايي اين زيان را پنهان مي كند. 
 سرزنش كنندگان خط اعتباري مسكن مهر 

با پايه پولي چه كردند؟
با وجود تمس��خر دولت قبل از سوي مس��ئولان دولت يازدهم بابت چاپ 
بي رويه پول پرقدرت و افزايش پايه پولي، دولت فعلي  گوي سبقت را در اين 
زمينه ربوده است. بررسي ها نشان مي دهد دولت يازدهم در همين ۴۴ ماه 
گذشته بيشتر از كل هشت سال دولت احمدي نژاد، پول چاپ كرده است. 

براساس گزارش بانك مركزي، در طول عمر دولت هاي نهم و دهم پايه پولي 
با 80 هزار ميليارد تومان رشد در پايان تير ۱39۲ به 9۵ هزار ميليارد تومان 
رس��يد كه حدود ۴۵ هزار ميليارد تومان از پايه پولي رشد يافته مربوط به 
خط اعتباري مسكن مهر بود، حال بر اساس آمارهاي بانك مركزي، در ۴۴ 
ماه عمر دولت يازدهم )ابتداي مرداد ۱39۲ تا پايان اسفند ۱39۵( بيش از 

8۴ هزار ميليارد تومان پول پرقدرت چاپ شده است. 
از مقوله پايه پولي كه بگذريم، مي بينيم كه از سال ۱368 تا ۱396 قدرت 
خريد يا ارزش پول ملي كشور ۱۲۴ برابر كاهش يافته است و براثر اتكاي 
اقتصاد به درآمدهاي نفتي، س��ه وجهي ای شامل س��وداگري در واردات، 
سفته بازي در مسكن و رباخواري در بانك ها اقتصاد ما را تشكيل داده است. 
اين سه وجهي دهها سال اس��ت اقتصاد ايران را به بازي گرفته و دور باطل 
براي اقتصاد ايجاد كرده است.  در پايان بايد ديد دولت دوازدهم مي تواند از 
پيشروي تسلط بخش پولي بر اقتصاد ايران جلوگيري كرده و تعادل را به 
اقتصاد بازگرداند يا اينكه ذي نفعان بخش پولي كشور و به ويژه سپرده گذاران 

كلان اين بخش شيره اقتصاد ايران را خواهند كشيد. 

هادي غلامحسيني

سه شركت كه يكي وارد كننده انحصاري، يكي 
نماينده دولت وديگري خودروس�از خارجي 
است دست به دست هم دادند تا خودروهاي 
رنو را بيشتر و با قيمت هاي بالاتر از قيمت هاي 
جهاني ب�ه مردم بفروش�ند.  بعد از گذش�ت 
حدود 10 ماه از امضاي تفاهمنامه توليد خودرو 
در ايران با مش�اركت رنوي فرانس�ه و ايدرو، 
روز گذش�ته اين تفاهمنامه در قالب قرارداد 
نهايي به امضا رسيد و اعلام شد مديريت اين 
»جوينت ونچر« در دور اول با رنو خواهد بود. 
قرارداد 660 ميليون يورويي ايران با رنوي فرانسه 
پس از انتقادات بسيار به س��هم 60 درصدي رنو 
و ۴0 درصدي سازمان گس��ترش به عنوان بنگاه 
دولتي، سرانجام با كاهش سهم سازمان گسترش 
به ۲0 درصد و ورود يك شركت واردكننده به امضا 
رس��يد. وزير صنعت و تجارت در مراس��م امضاي 
قرارداد رنو و سازمان گس��ترش با اذعان به اينكه 
انتظارات مان از رنو برآورده نش��ده اس��ت، گفت: 
حدود ۱۲ سال پيش مشاركتي با رنو آغاز شد كه 
انتظارات برآورده نشد اما در حال حاضر در پي رفع 
تحريم ها باب مشاركت ها باز شده است. محمدرضا 
نعمت زاده با اش��اره به دليل عقب ماندگي صنعت 
خودرو افزود: ايران سابقه ۵0 سال مونتاژ و فروش 
خودرو در كش��ور را دارد اما به دليل گسستگي با 
بازارهاي بين المللي نتوانس��ته آنطور كه بايد در 
سطح جهاني حضور داشته باش��د. وي با اشاره به 
تغيير فض��اي بين المللي پس از برج��ام و حضور 
شركت هاي خارجي در ايران گفت: به رغم ركود 
در زمين��ه همكاري هاي خارجي طي س��ال هاي 
قبل، توانس��تيم مش��اركت خوبي را در سال هاي 
اخير ش��كل دهيم و بيش از ۲00 مش��اركت در 
بخش صنعت، معدن و تجارت طي دو سال اخير 
ش��كل گرفته كه برخي از آنها به توليد رسيده اند. 
وزير صنعت يكي از دلايل تأخير در امضاي قرارداد 

رنو و س��ازمان گس��ترش را اصرار طرف ايراني بر 
نكات خاصي در ق��رارداد عنوان كرد و گفت: يكي 
از نتاي��ج اين ق��رارداد، ايجاد يك مرك��ز توانمند 
تحقيق و توس��عه ب��راي طراحي خودرو اس��ت و 
همچنين مركز فني مهندسي قوي تري نسبت به 
قراردادهاي قبلي ايجاد خواهد شد. وي ايجاد خط 
توليد موتور در ايران را از ديگر محورهاي قرارداد 
سازمان گسترش و رنو عنوان كرد و گفت: در اين 
راستا كارخانه جديد موتورسازي در كشور ايجاد 
خواهد شد كه توليدات آن براي محصولات رنو 
و همچنين ديگر خودروها مورد نظر قرار خواهد 
گرفت. نعمت زاده از قطعه س��ازان ايراني خواست 
تا در توليد محصولات رنو نقش پررنگي داش��ته 
باشند و مشاركت 60 شركت قطعه ساز در زنجيره 
بين المللي رنو ش��كل گيرد. وي با اشاره به برخي 
انتقادات مبني بر حضور سازمان گسترش به عنوان 
يك دستگاه دولتي در قرارداد رنو گفت: انتقاداتي 
در مورد س��هم ۴0 درصدي سازمان گسترش در 
اين قرارداد مطرح بود كه از ابتدا نيز نيت ما اين بود 
كه بخش خصوصي واقعي در اين همكاري حضور 
داشته باش��د و در نهايت، ش��ركت نگين خودرو 
۲0 درصد از قرارداد را در دس��ت گرفت و س��هم 
سازمان گس��ترش نيز به ۲0 درصد تقليل يافت. 
وزير صنعت ادامه داد: ديروز مديرعامل ش��ركت 
پرتونگين ناصح، پروانه بهره برداري مربوط به سال 
۱3۲۵ براي من آورد كه نشان مي داد براي توليد 
قپان، پروانه اين بهره برداري صادر شده، بنابراين 
گروه پرتونوين بيش از 70 سال سابقه كار صنعتي 
دارد.  وي تصري��ح كرد: اين ش��ركت واردكننده 
خودروهاي رن��و نيز بوده و به همي��ن دليل براي 
حضور در قرارداد جديد با رن��و ابراز علاقه كردند. 
به اين ترتيب و بر اساس اظهارات آقاي نعمت زاده 
مي توان چنين نتيجه گرفت كه به رغم سابقه رنو 
در برآورده نكردن انتظارات ايراني ها در گذش��ته 

باز ه��م اين ش��ركت در اقدامي هوش��مندانه و با 
وارد كردن ش��ركت ايدروي دولت در بازار فروش 
محصولات جديد رنو به دنبال فروش بيشتر است. 
پيش از اين رنو توسط شركت نگين خودرو  در بازار 
خودرو و با قيمتي حدود ۱00درصد گران تر كالا را 

بعد از چند ماه به مردم مي فروخت.
  عرضه داستر و سيمبل زير 100 ميليون 

تومان است
رئيس سازمان گسترش در اين مراسم طبق روال 
هميشه از نقاط ضعف صنعت خودرو و قطعه سازي 
سخن گفت و اين سازمان را جاده صاف كن صنعت 
خودرو دانست. منصور معظمي با بيان اينكه توليد 
كوئيد با همكاري ش��ركت رنو در ايران نهايي شده 
است و توليد اين محصول در مذاكرات با رنو نهايي 
شده و در ايران عرضه خواهد شد، گفت: نيو داستر 
و نيو س��يمبل با قيمت زير ۱00 ميلي��ون تومان 
عرضه خواهند ش��د، تلاش مي كني��م قيمت اين 
خودروها بالاتر از ۴0 تا ۵0 ميليون تومان نباش��د 
زيرا بازار كش��ش قيمت بالاتر را ندارد. به گزارش 
»جوان« البته با توجه به سابقه فروش خودروهاي 
خارجي در اي��ران قيمت قطعات  عرضه ش��ده نيز 
گران تر از كش��ورهاي همجوار براي م��ردم تمام 
خواهد ش��د. وي درخصوص توقف واردات اين دو 
خودرو تصريح كرد: الان نمي دانم، اين موضوع در 
روند مشاركت مشخص خواهد شد. وي همچنين 
با اش��اره به اينكه خودروهايي بايد در كشور توليد 
شوند كه مردم توانايي خريد آن را دارا باشند، افزود: 
اولين محصول مش��ترك توليدي با رنو اواخر سال 
آينده به بازار عرضه خواهد ش��د و در اين راستا از 
حداكثر توان توليد قطعه س��ازان ايراني اس��تفاده 
خواهيم كرد. وي توضيح داد: شروع توليد مشترك 
با داخلي سازي ۴0 درصدي خواهد بود و بعد از ۱/۵ 
سال به داخلي سازي 60 درصدي خواهيم رسيد. 
رئيس سازمان گسترش در مورد سرانجام همكاري 

رنو با ايران خودرو و س��ايپا نيز گفت: ق��رارداد اين 
خودروس��ازان با رنو تا مرداد 97 پا بر جاست و براي 
ادامه همكاري نيز بايد با ه��م مذاكره كنند. وي با 
اش��اره به اينكه ش��ركت رنو در فاز نخست حدود 
660 ميليون يورو  س��رمايه گذاري مي كند، گفت: 
فاز دوم اين قرارداد از س��ال ۲0۱9 آغاز مي شود و 
سه سال طول مي كشد اما هنوز نهايي نشده است 
زي��را محصولات جدي��دي هس��تند. وي در ادامه 
با بي��ان اينكه در ح��ال حاضر در زمين��ه صادرات 
خودرو با مش��كل روبه رو هس��تيم، گفت: به دليل 
وضعيت نامناسب كيفيت و قيمت، صادرات مناسبي 
در صنعت خودرو نداش��ته ايم و نتوانسته ايم وارد 
بازارهاي جهاني شويم. در همكاري جديد با شركت 
رنو، مسئوليت صادرات خودرو و قطعات با شركت 
رنوي فرانسه خواهد بود. وي همچنين در پاسخ به 
اينكه آيا در قرارداد مذكور مسئله اي در نظر گرفته 
شده كه اگر امريكايي ها رنو را تحت فشار قرار دهند، 
تفاهمنامه با مشكل مواجه نشود؟ تصريح كرد: در 
قرارداد ما چيزي در مورد تحريم ه��ا و امريكا قيد 
نشده است. فرانسوي ها تأكيد داشتند چنين بندي 
در قرارداد گذاشته شود و يكي از علل طولاني شدن 
قرارداد چنين مسئله اي بود. به گفته وي در فاز اول 
همكاري با رنو، توليد كارخانه به ۱۵0 هزار دستگاه 
مي رسد و در فاز بعدي به 600 هزار دستگاه خواهد 
رسيد. معظمي در ادامه با اشاره به سهم ۲0 درصدي 
سازمان گس��ترش در همكاري با رنو گفت: ممكن 
است دولت به زودي تصميم بگيرد كه اين ۲0 درصد 
نيز به بخش خصوصي واگذار شود. وي همچنين با 
بيان اينكه طي يك سال اخير، كيفيت خودروهاي 
داخلي ۱3/۵ رشد داشته است، گفت: اين به معني 
آن نيست كه مردم رضايت ۱00 درصدي از كيفيت 
خودروها داشته باشند. رئيس سازمان گسترش با 
بيان اينكه وزارت صنعت تلاش مي كند براي افزايش 
كيفيت خودروها به خودروسازان فشار وارد كند، با 
شوخي گفت: نظارت ما در كيفيت خودروها به خدا 

خيلي شديد است. 
 تواف�ق اس�تثنايي در تاري�خ صنع�ت 

خودروي ايران 
قائم مقام شركت رنو اين قرارداد مشترك را توافق 
استثنايي دانس��ت و گفت: قرارداد رنو و سازمان 
گسترش، از لحاظ س��رمايه گذاري، انتقال دانش 
فني، پرورش كارشناس��ان ايران��ي، ايجاد مركز 
مهندس��ي و همچنين عرضه خودروهاي به روز 
و صادرات يك توافق اس��تثنايي در تاريخ صنعت 
خودروي ايران محسوب مي شود و همكاري رنو 
با ايران خودرو و س��ايپا نيز ادامه خواهد داشت. 
تيري بلوره، نماينده شركت رنو در مراسم امضاي 
قرارداد همكاري با سازمان گسترش افزود: بازار 
خودروه��اي جديد رن��و در خارج از اي��ران براي 
صادرات توليدات مشترك آماده شده است. در اين 
 سرمايه گذاري مشترك رنو اكثريت سهم را خواهد 
داشت و مديريت اين جوينت ونچر در دور اول با 
رنو خواهد بود. در اين قرارداد تأسيس يك مركز 
مهندس��ي و خريد براي كمك به توانمندسازي 
قطعه س��ازان داخلي ديده ش��ده اس��ت. توليد 
محصولات جديد رن��و در كارخانه بن رو صورت 
خواهد گرفت. مطابق اين قرارداد در كنار شبكه 
نگين خودرو، رنو شبكه مستقل فروش و خدمات 

پس از فروش خود را خواهد داشت. 

همدستي براي گرانفروشي رنو
وزير صنعت: انتظاراتي كه از رنو داشتيم، محقق نشد

واردكننده و شريک جديد رنو، توليد كننده قپان بوده است!

همتي: حوادث پارسال باعث اقبال به بيمه شد 
عبدالناص�ر همت�ي در نشس�ت خب�ري گفت:ب�ا هم�كاري 
وزارت رف�اه و وزارت اقتص�اد ط�رح بيم�ه بازنشس�تگي 
تكميل�ي را ب�راي تصوي�ب تقدي�م مجل�س خواهي�م ك�رد. 
وي در ادامه به وضعيت مالي نامساعد صندوق هاي بازنشستگي اشاره كرده 
و گفت: همچنان معتقدم صندوق هاي بازنشس��تگي نياز به يك رگولاتور 
دارند و با توجه به نقش بيمه مركزي يكي از ابعاد وظايفش مي تواند نظارت 

بر صندوق ها باشد. 
همتي در پاسخ به پرسش خبرنگاري كه گفت حوادثي مانند آتش سوزي 
بوعلي، حادثه پلاسكو و آتش سوزي شركت كروز به عنوان يك قطعه ساز 
بزرگ نشان داد شركت هاي بيمه دچار ضعف اساسي در مديريت ريسك 
هستند، براي حل اين مشكل چه برنامه اي داريد؟ گفت: مديريت ريسك 
براي ما مهم است. در گذشته ما واحدي داشتيم به نام پيشگيري و ايمني كه 
آن را به مديريت ريسك تغيير داده ايم و حتماً با برنامه هاي جدي اين مسئله 
را پيش خواهيم برد.  وي تأكيد كرد: اقتصاد ما دولتي اس��ت و در مديريت 
ريسك ضعف داش��ته ايم و به تدريج كه س��ازمان ها و شركت ها خصوصي 
مي شوند مي توان رابطه مستقيمي با سهامدار خصوصي برقرار كرد و مديريت 

ريسك بهتري داشت. 
همتي درباره پرداخت 9۴ ميليون يورويي خس��ارت پتروش��يمي گفت: 
كنسرسيوم سالي ۱0 ميليون يورو درآمد داشت كه در طول شش سال عمر 
آن مي شود 60 ميليون يورو اما به يكباره 9۴ ميليون يورو خسارت پرداخت.  
وي افزود: شايد شركت هاي بيمه در ارزيابي ريسك دقيق عمل نكرده باشند، 

اين نشان مي دهد ما نياز به پوشش هاي بين المللي داريم. 
وي در اين رابطه به سهم 30 درصدي بيمه مركزي، ۱9 درصدي بيمه ايران 
و  ۱0 درصدي بيمه آسيا در پرداخت خسارت آتش سوزي بوعلي اشاره كرد 
و گفت: ساير خسارات  را شركت هاي بيمه ديگري كه عضو كنسرسيوم بودند، 

پرداختند و فشار خاصي به صنعت بيمه وارد نشد. 
همتي همچنين به گزارش عملكرد سال گذشته صنعت بيمه پرداخت و 
اظهار داشت: در سال 9۵ حوادث تلخ زياد داش��تيم اما اين حوادث سبب 
مراجعه بيشتر مردم به شركت هاي بيمه براي صدور بيمه نامه آتش سوزي 
شد.  همتي گفت: سال گذشته بس��ياري از دغدغه ها درباره ذخاير بيمه را 
برطرف كرديم و از بيمه ها خواستيم ذخاير كافي بگيرند و در اين رابطه بيمه 

مركزي را هم قانع كنند. 
 رئيس كل بيمه مرك��زي در اين رابطه رقم ذخاي��ر كنوني صنعت بيمه را 

۲9هزار ميليارد تومان عنوان كرد. 
وي با اشاره به برگزاري مجمع تمامي ش��ركت هاي بيمه، افزود: نسبت به 
بازدهي مالي ساير بازارها فكر مي كنيم روند شركت هاي بيمه خوب بوده 
است و در دو سال آينده بهتر نيز خواهد ش��د.  به گفته همتي، سال 93 و 
9۴ با رشد سريع تعرفه هاي درمان به شركت هاي بيمه اي كه درمان نقش 
پررنگي در پرتفوي آنها داشت شوك قابل توجهي وارد شد، با اين حال رشد 
بيمه نامه هاي عمر و آتش سوزي در سال جاري خوب بوده كه نشان دهنده 

آگاهي مردم در پي حوادثي چون آتش سوزي ساختمان پلاسكو است. 
وي اضافه كرد: نفوذ صنعت بيمه نيز رو به رشد است و به نظر مي رسد تا پايان 

سال اين شاخص از ۲/۲ درصد عبور كند. 
 IFRS رئيس كل بيمه مركزي در خصوص اجراي استانداردهاي بين المللي
در صنعت بيمه نيز گفت: اجراي IFRS در صنعت بيمه داراي پيچيدگي هاي 
خاصي است و كساني كه خودشان در سطح بين المللي اين استانداردها را 
گذاشته اند، هنوز درباره اش به جمع بندي نرس��يده اند.  همتي همچنين 
تعداد نماينده را ۴۴ هزار نفر عنوان كرد و در خصوص صدور بيمه نامه توسط 
دفاتر پيشخوان دولت گفت: آنها اجازه صدور بيمه نامه ندارند اما معتقدم 
شركت هاي بيمه بايد تلاش كنند نمايندگانشان در صدور بيمه نامه IT محور 
شده و به ابزارهاي جديد مسلط شوند.  رئيس كل بيمه مركزي اضافه كرد: 
كساني كه مي خواهند فروش اينترنتي بيمه نامه داشته باشند، بايد مجوز 
نمايندگي و كارگزاري بگيرند و اگر جايي بدون شرايط لازم اقدام به صدور 

اين گونه بيمه نامه ها كنند، ما مسئوليتش را نمي پذيريم. 
رئيس شوراي عالي بيمه كاهش تدريجي ضريب خسارت به  رغم وضع ذخاير 
لازم براي خسارت هاي معوق بيمه ش��خص ثالث را نشانه بهبود تدريجي 
وضع مالي ش��ركت هاي بيمه دانس��ت و گفت: ضريب خسارت كه نسبت 
خسارت هاي واقع شده به حق بيمه عايدشده، از 89 درصد در سال ۱39۲ به 

حدود 78 درصد در سال ۱39۵ رسيده است. 
 سلفي با موگريني كار رسانه ها بود 

اين نشست كه به مناسبت روز خبرنگار برگزار شد حاشيه هايي هم داشت. 
همتي كه معمولاً در صحبت هايش از چاشني طنز استفاده مي كند، با اشاره 
به سلفي برخي نمايندگان مجلس با موگريني تصريح كرد: اين موضوع نشانه 
قدرت رسانه هاست، در اين جلسه ۱0۵ مهمان خارجي و هفت رئيس جمهور 
و... حضور داشتند ولي فقط با موگريني عكس گرفتند، چون اين خانم به 
لطف رسانه ها معروف بود.  همتي ادامه داد: بالاخره اين آقايان سلفي گرفتند 

كه بعداً به بچه هاي خود نشان دهند با يك آدم معروف عكس گرفته اند. 
وي با تأكيد بر اهميت رسانه در حال حاضر گفت: اگر مسي يا رونالدو هم 
مي آمدند با آنها هم سلفي مي گرفتند.   عبدالناصر همتي در نشست خبري 
با خبرنگاران درباره مس��ئوليت خود در دولت دوازدهم و رفتنش به بانك 
مركزي گفت: فعلًا كه رئيس كل بيمه مركزي هستم و در اين باره با كسي 

صحبت نكرده ام و كسي هم با من صحبتي نكرده است. 

ارتباطات بانكي هنوز در تحريم است
رئيس كنفدراس�يون صادرات ايران با تأكيد بر ض�رورت توجه دولت 
دوازدهم به جذب س�رمايه هاي خارجي در توس�عه حمل و نقل كشور 
گفت: ارتباط�ات بانكي ني�ز كماكان به ش�رايط قب�ل از تحريم براي 
فعاليت ه�اي خارجي كش�ور در ص�ادرات و واردات انجام مي ش�ود.

به گزارش تس��نيم، محمد لاهوتي گفت: كس��اني كه به چين كالا صادر 
كرده اند و نمي توانند پ��ول را بگيرند، از طريق صراف��ي بانك ها پول خود 
را دريافت كنند؛ مشكل عمده روابط بانكي است كه به دليل بدعهدي ها، 
كماكان پابرجاست و هنوز در موضوع صادرات و واردات نمي توان از ابزارهاي 
بانكي استفاده كرد و نمي توانيم وجوه خود را به صورت پرداخت تلگرافي 
به صورت مس��تقيم از خريداران خود دريافت كنيم.  رئيس كنفدراسيون 
صادرات ايران افزود: منابع صندوق توسعه ملي كمتر از تقاضاست، بنابراين 
مجبور هستند بخشي از اين خدمات را با اولويت بندي ارائه دهند. در اين 
بخش س��رمايه صندوق ضمانت صادرات را افزايش دادن��د، ضمن اينكه 
پيش��نهاد اين بود كه صندوق ضمانت صادرات و بانك توس��عه صادرات 
مي تواند با ادغام و يكپارچه سازي تبديل به اگزيم بانك شود، ضمن اينكه در 
موضوع ضمانتنامه ها نيز در بسياري از مواقع، صادركنندگان با مشكلاتي 
مواجه هستند كه به نظر مي رس��د با اين راهكار، قابليت حل دارد.  وي با 
اشاره به يكسان سازي نرخ ارز به رغم وعده هاي دولت يازدهم خاطرنشان 
كرد: واقعي شدن نرخ ارز مهم تر از يكسان سازي نرخ است؛ بنابراين به نظر 
مي رسد واقعي شدن نرخ ارز در كنار يكسان سازي آن، مي تواند به اقتصاد 

كشور كمك كند و در غير اين صورت مشكلات را برطرف نخواهد كرد. 
---------------------------------------------------
شاگرد اول کابينه در دولت دوازدهم نيست 

رئيس ات�اق بازرگاني ب�ا تأكيد ب�ر تأثير طيب نيا ب�ر علمي كردن 
اقتصاد ايران گف�ت: خب�ر داريم ك�ه طيب نيا به عنوان ش�اگرد 
اول كابين�ه يازده�م در كابين�ه دول�ت دوازده�م نيس�ت، 
ولي كس�ي كه خدم�ت ك�رده عن�وان لازم ن�دارد و مي تواند در 
هر ش�رايطي ب�ه اين مملك�ت خدم�ت كن�د و امي�دوارم هر جا 
فعالي�ت مي كن�د، ارتباط�ش را با بخ�ش خصوصي حف�ظ كند. 
به گزارش ايسنا، غلامحسين شافعي در شصت و نهمين نشست شوراي 
گفت و گوي دولت و بخش خصوصي اظهار كرد: شوراي گفت و گو يكي 
از كارآمدترين نهادهاي قانوني است كه متأسفانه پس از تصويب قانون 
يك س��ال تعطيل بود و با دولت يازدهم فعاليت خود را آغاز كرد.  وي 
بيان كرد: هرچه زمان گذشت شوراي گفت و گو به سمت بلوغ حركت و 
به يمن رئيس معتقد به شوراي گفت و گو پايه گذاري قابل اتكايي براي 
شورا ايجاد كرد، مسائل و مش��كلات مطروحه را به جد مطرح نكردند، 
ولي چون نتايج به عهده طيب نيا نبود لزوماً نتيجه نداد. شافعي ادامه 
داد: طيب نيا به دليل اعتقاد ش��خصي به اين نه��اد تلاش هاي فراواني 
انجام داد و با علاقه مندي امور را پيگيري كرد. گرچه مطرح مي شد كه 
فرماندهي اقتصادي با طيب نياست، ولي چنين نبود و ما عزلت و تنهايي 
او را در بسياري از مسائل ش��اهد بوديم و همه محدوديت ها باعث شد 
آنچه در شورا گذشت به نتيجه مطلوب نرس��يد. او در اجراي اصل ۴۴ 
و خصوصي سازي هم حاضر ش��د و رنج هاي فراواني كشيد و ما شاهد 
بوديم اما متأسفانه در مجموع از عملكرد خصوصي سازي كسي راضي 
نيست، چراكه مسائل و مشكلات هيئت واگذاري باعث شد به رغم همه 
تلاش هاي او، نتيجه مطلوب حاصل نشود.  نمايندگان بخش خصوصي 
پيشتردر ش��وراي گفت وگو با بيان اينكه معتقدند وزير اقتصاد درك 
مناس��بي از بخش خصوصي دارد، خواهان باقي ماندن وي در سمت 

وزارت اقتصاد در دولت دوازدهم شده بودند. 
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